
 

 

Dissertationsprojekt Dr. Marcel Köppli 

Die rasante Industrialisierung im 19. Jahrhundert führte auch in der Schweiz zu einschneidenden 
Veränderungen: wirtschaftliche Entwicklung und Wohlstand auf der einen, Verelendung auf der anderen 
Seite. Um die gravierenden sozialen Auswirkungen der Industrialisierung zu bekämpfen, propagierte eine 
Gruppe protestantischer Unternehmer unter der Leitung des Basler Seidenbandindustriellen und Ratsherrn 
Karl Sarasin (1815–1886) einen «christlichen Patriarchalismus». Auf dem Hintergrund der kontroversen 
Auseinandersetzungen der Kirchen mit der sozialen Frage erforscht Marcel Köppli das sozialpolitische 
Anliegen dieser protestantischen Unternehmer und ergründet, wieso die Konzeption des «christlichen 
Patriarchalismus» letztlich scheitern musste. 

 

Protestant Entrepreneurs in Nineteenth-Century Switzerland Christian Patriarchalism during the Industrial 
Revolution 

The rapid industrialization of the nineteenth century led to fundamental changes in Swiss society, resulting in 
economic development and wealth on the one hand, and extreme poverty on the other. Led by Karl Sarasin 
(1815–1886), a Basel silk industrialist and member of the city council, a group of Protestant entrepreneurs 
advocated a «Christian patriarchalism» in order to combat the negative social effects of industrialization. 
Marcel Köppli analyzes the socio-political concerns of these Protestant entrepreneurs against the background 
of the church’s controversial stance on the social question, and he demonstrates why ultimately the concept of 
«Christian patriarchalism» was doomed to fail. 
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